
Acte a la Serra “Estima la Tramuntana”, presentació del 
fulletó de bones pràctiques a la muntanya.  

El passat 17 de novembre del 2017, Tramuntana XXI va organitzar 
al Centre Cultural Costa Nord, la presentació del Fulletó de bones 
pràctiques a la muntanya amb el títol “Estima la Tramuntana”.   

El fulletó 

Miquel Rayó membre de Tramuntana XXI, va presentar el fulletó de 
bones pràctiques a la muntanya, "Estima la Tramuntana”, que té 
com a objectiu conscienciar els visitants de la serra de Tramuntana 
sobre les pautes de comportament adequades, per conservar el 
patrimoni natural i cultural i no destorbar els seus habitants.  

Però la seva característica més destacable, és que el contingut del 
fulletó va ser consensuat entre diversos agents implicats a la Serra, 
com l’Associació de Propietaris de Finques Rústiques de les Illes 
Balears, la Federació de Muntanya i Escalada, així com 
excursionistes de reconegut prestigi, fruit d’una preocupació i una 
inquietud compartides: promocionar la bona convivència entre els 
habitants i els visitants de la Serra. 

Aquesta iniciativa va ser impulsada per l’associació Tramuntana XXI, 
amb la col·laboració del Govern de les Illes Balears i el Consorci de 
la Serra de Tramuntana Patrimoni de la Humanitat. 

A damés, per aquelles entitats que  vulguin adherir-se a aquesta 
iniciativa, es deixa un espai per introduir un altre logotip. Per a 
s o l · l i c i t a r - l o e s p o t e nv i a r u n c o r r e u e l e c t r ò n i c a 
info@tramuntanaxxi.com. 

Per més informació del fulletó,  es pot consultar següent enllaç: 

https://iniciativesxxi.com/ca/tramuntana-xxi/boletin-de-la-serra/ 

mailto:info@tramuntanaxxi.com
https://iniciativesxxi.com/ca/tramuntana-xxi/boletin-de-la-serra/


La visió dels diferents actors de la Serra 

La presentació al Centre de Cultura Costa Nord, es va celebrar en 
una taula rodona, on van participar diferents representants d'agents 
implicats a la Serra, per tal de poder compartir la seva visió de les 
pràctiques necessàries per a la bona convivència i la preservació de 
la serra de Tramuntana: 

- Fernando Fortuny, president de l'Associació de Propietaris de 
Finques Rústiques de les Illes Baleares. 

- Toni Colom, regidor de Medi ambient de l'Ajuntament de 
Valldemossa. 

- Juan Carlos Palos, excursionista de reconegut prestigi. 

- Maria Frontera, presidenta de la Federació Hotelera del Port de 
Sóller. 

- Martí Solivellas, president de la Cooperativa de Pollença. 

- Lluc Garcia, director de Sóller del Grup Serra. 

- Miquel Rayó, membre de la junta directiva de Tramuntana XXI. 

- Dinamitzada per la periodista Margalida Solivellas, corresponsal de 
Tv3 a les Illes Balears. 

Fernando Fortuny, va ser el primer a obrir el debat, com a 
representant dels propietaris de finques a la serra de Tramuntana i 
un dels col·laboradors de la redacció del contingut del fulletó. 

Va destacar que el més difícil és arribar a acords, i que aquest 
fulletó és molt important perquè està consensuat, puntualitzant la 
següent recomanació: 



"No tots els camins de muntanya si pot circular a peu, en bicicleta o 
cavall. Informa’t abans, i si cal, demana autorització". 

Fernando Fortuny va assegurar que "El que cal, és que hi hagi 
respecte entre els visitants i els propietaris, llavors no hi hauria cap 
problema a la Serra". 

Fernando Fortuny també va mostrar la seva preocupació amb la 
proposta de llei de camins públics del Consell de Mallorca, ja que 
aquesta llei podria forçar expropiacions, per obrir rutes d'interès 
excursionista a la Serra. 

El següent participant fou Toni Colom, regidor de Medi ambient de 
l'Ajuntament de Valldemossa, el qual va celebrar la gran 
concurrència a Costa Nord aquell vespre i va assegurar que 
l'Ajuntament de Valldemossa sempre està obert a aquest tipus de 
col·laboracions que li puguin donar vida aquest espai. 

"A Valldemossa al cap de l'any tenim un milió tres-cents mil 
visitants i que calculem que el deu per cent van a la muntanya, ens 
pareix imprescindible treballar, cap a una entesa entre la part 
pública i la part privada del món rural i anar construint una moral 
de la presència de les persones en el medi natural." 

Toni Colom va ressaltar que per aquest motiu, li sembla que 
l’iniciativa de Tramuntana XXI és molt positiva, ja que impulsa una 
moral que incentiva a no malmetre l'entorn, per garantir el gaudí de 
les generacions futures. 

Per finalitzar, va puntualitzar l'amenaça de la massificació, que fa 
imprescindible que hi hagi un codi de bones pràctiques, però a la 
vegada augmenta la probabilitat que hi hagi gent que no es 
comporti adequadament. 

Joan Carlos Palos, com a representant del sector excursionista, va 
felicitar Tramuntana XXI per aquesta iniciativa i per aconseguir 



consensuar textos, dels principis bàsics de l'excursionisme "vivim 
moments que fan necessari recuperar el seny". 

Joan Carlos Palos va nomenar una frase que sovint li deia el seu 
pare quan anaven a la muntanya "amor, respecte i molt de seny, 
amb seny de bèstia vella". 

Joan Carlos Palos, va destacar que "la Serra forma part de la nostra 
identitat, l'excursionisme és més que una pràctica esportiva, ens 
acosta a les nostres arrels" i recomanà practicar "Slow walk, passa 
a passa". 

El participant va reivindicar la postura de la contemplació de la 
natura i la pràctica de l'excursionisme sostenible i segura. 

Maria Frontera, presidenta de la Federació Hotelera del Port de 
Sóller, va donar les gràcies per aquesta iniciativa i puntualitzar que 
totes les indicacions del fulletó són de sentit comú. 

"Nosaltres des de Sóller hem vist com han canviat tot i crec que és 
perquè des d'un principi no ens vam seure tots els actors implicats 
del territori, per posar en comú els nostres requisits i necessitats 
per arribar a un acord." 

Maria Frontera creu que l'administració pública hauria de propiciar 
aquests espais de diàleg, per poder treballar tots amb la mateixa 
direcció. 

La participant, va posar en evidència, que tot i que són conscients 
que el Govern Balear hi està treballant, fa falta més feina amb la 
senyalització de camins i una xarxa de transport públic eficient a la 
Serra, així com no fomentar excursions que no disposen de 
pàrquing a l'inici. 

També va agraïr a Tramuntana XXI ofereixi una direcció de correu 
electrònic, on els visitants puguin reportar incidències. 



Martí Solivellas, president de la Cooperativa de Pollença, va posar 
en evidència que els pagesos i ramaders són els principals afectats 
del comportament inapropiat a la muntanya. 

"Sovint ens trobem reixes tallades, tanques obertes... La gent no és 
conscient del mal que podem fer”. 

Martí Solivellas, recordar aquell temps que s'incentivava el turisme, 
“però a partir dels anys 90 això va canviar i avui en dia hi ha massa 
gent a la Serra.”  

El participant, va reclamar a l’administració, més àrees recreatives 
fora de la Serra, perquè creu que la Serra no ha de ser un 
poliesportiu, sinó per gent que sigui realment respectuosa amb el 
medi ambient. 

Lluc Garcia, director de Sóller del Grup Serra, “he viscut l'evolució 
que ha tingut la gent que anava a la muntanya i hem pogut ser 
testimonis del procés de protecció i conservació de la natura.” 

Creu que la premsa local va tenir i ha tingut un paper fonamental 
per informar tant de les iniciatives conservacionistes, com de les 
problemàtiques dels propietaris. 

"Quan vaig veure el fulletó vaig pensar això és de sentit comú, però 
encara no es compleix, si veiem l'hemeroteca, contínuament veiem 
pagesos denunciant males pràctiques, tot i que és veritat que la 
gent està més conscienciada". 

"Als darreres 30 anys han canviat moltes coses, per exemple el 
concepte de serra de Tramuntana, abans era un concepte geogràfic 
i actualment la gent dels pobles sap que viu a un lloc diferent que la 
resta de Mallorca i ara saben que tenen alguna cosa en comú." 

Miquel Rayó membre de Tramuntana XXI va enumerar les idees 
exposades pels participants, com la proposta de llei de camins que 
tanta polèmica ha despertat, la necessitat de reconstruir una moral 



de presència humana a la Serra, treballar per la coordinació entre el 
sector públic i el privat, millorar el transport a la Serra i incloure el 
sector hoteler com a actor a la Serra. 

Miquel Rayó va assegurar que Tramuntana XXI recollirà aquestes 
preocupacions i seguirà amb la seva tasca com a intermediari, per 
posar en comú les visions dels diferents actors amb interessos 
contraposats i col·laborar a resoldre les tensions. 

A més, va puntualitzar "vivim a un lloc únic, a una illa única i això fa 
que tots en siguem responsables." Per això Tramuntana XXI 
treballarà per intentar aconseguir una cosa que sembla utòpica i és 
que hi hagi una sola entitat de gestió de la Serra, per millorar-ne la 
governança. 

Posteriorment es va obrir el torn de paraula el públic que va 
interactuar amb els ponents, del qual hi va haver una gran 
participació.


